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לקט הלכות פסוקות מפי סופרים וספרים
א. כשמברכים על הבשמים והנר בזמן הבדלה, יש להחזיק את כוס 
היין ביד שמאל. כמובא בשולחן ערוך)רצ"ו, ו( וברמ"א )רח"צ, ג(. 
והטעם שצריך להחזיק הכוס ביד שמאל כשמברך על הבשמים והנר, 
כתב ב"משנה ברורה" )סימן רצו סק"ל(, דהוא מפני שכל ברכות 
ההבדלה מצוה להיותן על הכוס. ומקורו מספר "חיי אדם" )הלכות 

שבת כלל ח סעיף כד(. 

ב. ויש הסוברים דלשון ה"שולחן ערוך" שכתב לאחוז הכוס בשמאל 
הוא לאו דוקא, וכדכתב ה"ערוך השלחן" )רצ"ו, יז( וז"ל: ודע דהאחיזה בשמאל אינו 
ונוטל  חובה כלל, ולכן אצלינו כשמברכין על הבשמים מניחין הכוס על השולחן, 
הבשמים בימינו, אלא "דהכונה היא העיקר לאחוז היין בימין וההדס בימין בשעת 

ברכתם, וממילא דהדבר השני בשמאל", אבל אין זה בהכרח וכו'.

ג. ולענין סברת ה"חיי אדם" ו"משנה ברורה", דטעם אחיזת הכוס ביד שמאל הוא 
כדי שיבדיל על הכוס, יש לומר, דגם כשמניח על השולחן לפניו נקרא הבדלה על 
הכוס, וכהא דמבואר בט"ז )סימן רע"א סקי"ט( בקידש על הכוס וכסבור שהוא יין 
ונמצא מים, דאם בשעת הקידוש היה יין על השולחן מוכן לשתות, אינו צריך לקדש 
שנית רק ישתה מהמוכן לפניו, וכמו שכתב רמ"א )סימן ר"ט( בשם מהרי"ל, דהוי 
כאלו קידש על היין, עיי"ש. הרי דגם כשהכוס עומד לפניו ואינו אוחז הכוס בידו, 
חשיב גם כן כמקדש על הכוס. וא"כ י"ל, דה"ה בהבדלה אין אחיזת הכוס לעיכובא, 

וסגי כשמונח לפניו על השולחן.

ד.  ובספר "משנת יעקב" )סימן רצו( העיד הגאב"ד קאפיש הג"ר יעקב לעבאוויטש 
ז"ל בזה"ל: כעת כל הגדולים והצדיקים והעולם מניחין הכוס על השלחן בשעת ברכת 
ונר, וצ"ע למה, ואפשר יען דחוששין שמא ישפוך היין כשתופס בשמאל  בשמים 
וטרוד בזה ולא יכוין הברכה, אם כי י"ל דזה הוא כמו לולב דבשעתיה אינו מטריד, 
מ"מ י"ל דבשמאל האחיזה אינו טוב ומטריד יותר, "ומצד שצריך לברך גם בשמים 
ונר על הכוס, שכתב במשנ"ב דמשו"ה צריך לאחוז הכוס בשמאל, י"ל לענ"ד, דגם 

תחילת הפרשה מלמדת אותנו מה היה אורח חיי אבותינו בארבעים שנות מסעם 
במדבר. המן היה יורד בכל יום, וגם שאר הטרדות הכלכליות לא הציקו להם. ממילא 
נשאר להם זמן פנוי, והשאלה מה עשו ברוב שעות היום - איך מלאו את זמנם? 
התורה אומרת שהם באו אל משה "לדרוש אלקים". רצו לקבל הדרכה נכונה, מה 
עליהם לעשות בחייהם הפרטיים בכדי שה' יהיה להם לאלקים. זו התביעה מכל יהודי 
"דרשוני וחיו" )עמוס ה, ד( זו המשימה המוטלת עלינו מיום עומדנו על דעתנו ועד 
סוף ימי האדם, לדרוש את ה'. אם נבקש תורה מיד ה', נמצא את ה' עצמו. ה' ישכון 
בתוכנו. רק צריך להכין לו מקום. המסע במדבר היה מעין "בית ספר גבוה" לעם 
ישראל. בתקופה הזו הופצה ידיעת התורה בכל שכבות העם והם שדאגו להמשיך 
להפיצה בדורות הבאים. מעניין לראות באיזה דרך זה נעשה כפי שנדקדק בפסוקים 

ע"פ פירושו הנפלא של הרש"ר  הירש זצ"ל.

הצעת יתרו
משה רבנו יושב מן הבוקר עד הערב לשפוט את העם, דבר שדורש מאמץ רב. יתרו 
מציע לכאורה הצעה פשוטה, שמשה יאציל סמכויותיו ובדברים הגדולים הוא יטפל, 
וכל המקרים הקטנים ישפטו השופטים שתחתיו. כך המערכת תנוהל על הצד הטוב 

כשעומד הכוס לפניו על השלחן הוה כסודרן על הכוס", וראיתי לגדול אחד שעושה 
כשו"ע, אבל כל העולם לא נהגו כן, עכ"ל. ומבואר בדבריו כסברתינו, דהנחה לפניו 
מהני ג"כ לענין שיחשב כקידוש על הכוס, ושו"ר שהאריך בזה בשו"ת להורות נתן 

)ח"ח סימן יז( בראיות שאין אחיזת הכוס לעיכובא, עיי"ש.

ה. ולמעשה, מן הראוי לכתחילה לעשות כמפורש בשו"ע, וכדברי האשל אברהם. 
ועיין עוד בשו"ת באר משה )ח"ח סימן כח( שהאריך ג"כ בזה, ומסיים דהחוב על 
אלו שלא עשו כן עד עתה לתקן ולעשות כפסקו של השו"ע, זולת מי שיש לו קבלה 
דור אחר דור. והנוהגים להניח את הכוס על השולחן יש להם על מי שיסמוכו, שכבר 

נהגו כן הרבה גדולים וצדיקים וכנ"ל, והנח להם לישראל.

ו. וכותב ה"שולחן ערוך" )רצ"ט, א(: "אסור לאכול שום דבר או אפילו לשתות יין או 
שאר משקין חוץ ממים, משתחשך עד שיבדיל". ומי סודה מותר ג"כ לשתות שדינם 

כמים ואינם דומים לשכר ויין החשובים.

ז. ויעויין בתוס' )פסחים ק"ה. ד"ה לא( דהטעם שהשותה לפני הבדלה מיתתו באסכרה 
מדה כנגד מדה הוא משביע גרונו יחנק, עיי"ש.

ח. וע"ע בשו"ת אגרות משה )או"ח ח"ב סימן עה( שכתב, דעל סודה גם בשעת הדחק 
לא יקדש ולא יבדיל עלייהו דהן כמים בעלמא, ואף ששותין אותם גם בסעודות 
החשובות ומכבדין בהם, אבל הוא רק כשתיית מים לצמאון ולהתקרר בימים החמים 
ובשעה שחם, והכבוד בהם הוא ג"כ רק כשצריכין לזה, וגם במים צוננין מכבדין 
כשצריכין להם, וחשיבות משקה הוא ששותים אותם אף בלא צורך לגופם אלא 
בשביל כבוד הסעודה וכבוד האורחים. – וכן מובא בספר מרא דשמעתתא )אות קז( 
שהורה הגאב"ד הגה"צ רמ"א פריינד זצ"ל שאין להבדיל על מי סודה, שהם גרועים 
יותר מתה וקפה, ואפילו להפוסקים המתירים להבדיל על תה, מ"מ על מי סודה אין 

להבדיל כלל, לפי שאינן אלא מים, ועיי"ש במקורות שציין בליקוטי שי.

ט. ואמנם כל זה מהנראה לפי עיקרי ההלכה. אבל למעשה ידוע שהאר"י זצ"ל 
החמיר שלא לשתות אפילו מים. וא"כ ה"ה סודה יחמיר שלא לשתות, אלא אם כן 

הוא שעת הדחק גמור. 

ביותר. הצעתו של יתרו נכונה ומתבקשת, אבל למען האמת, צריכה הסבר כיצד 

ליישמה בפועל. 

בעיית סמכות
יתרו מציע שימנה "שרי אלפים, שרי מאות, שרי חמישים ושרי עשרות". אם פירוש 

"שרי אלפים" הכוונה שעל כל אלף איש נתמנה שופט אחד, זה 600 שופטים. וכן 

"שרי מאות" אם הכוונה שעל כל מאה איש נתמנה שופט אחד, זה 6000 שופטים. 

וכן "שרי חמישים" זה 12000 שופטים. ו"שרי עשרות" זה 60000 שופטים. אם לכל 

אחד מהשופטים האלו הייתה סמכות שווה, הרי שכל אחד מעם ישראל יהיה כפוף 

לארבעה שופטים! אין ספק שדבר כזה נועד לכישלון, היה נוצר כאן ריב סמכויות, 

שהייתה רחוקה מאוד מן ה"שלום" שמערכת משפט שכזו, אמורה לקדם.

דירוג סמכויות
ודאי שצריך לעשות כאן איזה סדר של דירוג סמכויות. "שרי אלפים" אין הכוונה 

שממונים על אלפים, אלא שנבחרו מתוך אלפים, הם הטובים והמעולים. כל אחד 

מהם נבחר מתוך אלף אנשים. וכן "שרי מאות" - הוא נבחר מתוך 
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"לדרוש אלקים" | רב קהילת "אוהל משה", הרב איתמר לוי הי"ו

מדיני הבדלה במוצאי שבת | המרא דאתרא, רב העיר הרה"ג שלום לוי שליט"א

לע"נ נפתלי כהן בר 
אמימה ז"ל

לע"נ אליס בת סימי 
ז"ל

בשבוע שעבר עסקנו באופן כללי בחשיבות לימודי האמונה, ובדרך הלימוד, 

לפי דרכו של הרמח"ל – ר' משה חיים לוצאטו. הגיע הזמן, אם כן, להיכנס לתוך 

הסוגיות עצמן.

מדוע נברא העולם
אחת השאלות הגדולות שהרמח"ל מעלה בספרו 'דעת תבונות' היא – מדוע ברא 

ה' את העולם? מתוך כך הוא ממשיך ושואל – מדוע לא נברא האדם בשלמותו, 

אלא במצב חסר? בכדי לענות תשובה לשאלות אלו, מקדיש הרמח"ל מספר נרחב 

של פרקים, אך אנו ננסה לטעום 'על קצה המזלג' מדבריו.

כהנחת יסוד ראשונה מניח הרמח"ל את האמונה בכך שהקב"ה הוא הטוב השלם 

והמוחלט. ומכיוון שרצה ה' להטיב לאחרים – ברא את העולם ובתוכו האדם, 

כדי שיוכל להטיב עמו. על כך מיד ניתן לשאול – והרי אנו רואים הרבה אנשים 

שסובלים במשך החיים, ואיזה מין טוב הוא זה?

אכן, הרמח"ל מדגיש כי המקום בו יתענג האדם בטוב האלוהי הוא אינו בעולם 

הזה – אלא בעולם הבא )ראו בהקדמה למסילת ישרים(. אם כך, נשאלת השאלה 

– מדוע לא ברא ה' את האדם כשהוא כבר בעולם הבא, ומפני מה עליו לעבור 

תחילה בעולם הזה?

החסד גורם לבושה
על כך עונה הרמח"ל תשובה עמוקה מאוד. כשאדם מקבל דבר טוב מבלי שהוא 

טרח עבורו, בחסד גמור – הוא מרגיש שלא בנוח, הוא מתבייש. חִשבו על כך: 

אילו היה אדם הדואג לפרנסתכם, כך שלא הייתם צריכים כלל לעבוד ולטרוח, 

אלא בכל חודש הייתם מקבלים "מלגה" מאותו נדיב – כיצד הייתם מרגישים? 

במחשבה ראשונה, היינו אומרים שזהו מצב מצוין. הרי כולנו מכירים את הקושי 

והטרחה הכרוכים בהבאת פרנסה לבית, וכמה היינו שמחים להיפטר מטורח זה! 

אך במחשבה שנייה, ישנה אי־נוחות מרובה, ואפילו בושה, במצב של הזדקקות 

תמידית לחסד. כאילו אני "מסכן" שמישהו מרחם עליו ונותן לו צדקה.

מטעם זה, אומר הרמח"ל, ברא ה' את האדם במצב חסר – כדי שעל ידי עבודתו 

והשתדלותו, יהיה ראוי וזכאי לקבל את הטוב המיועד לו. במצב שבו הטוב שמקבל 

האדם הוא תוצאה של עבודתו, אין כאן חסד חינם ואף לא בושה – אלא הנאה 

של האדם מיגיע כפיו.

אכן, טרם הסברנו מהו הטוב שהבורא מזמן לאדם, ומהי עבודתו כדי לזכות לאותו 

הטוב – ובכך נעסוק בעז"ה בפעמים הבאות. אל הלב, ומתוך כך להגיע לאמונה 

עמוקה ושלמה יותר. 

חלק א
יציאת מצרים הינה הבסיס להופעתו של עם ישראל על במת ההסטוריה. וביטוי 

לכך אנחנו מוצאים במהלך חיינו היום יומיים: במצוות ק"ש בוקר וערב. בשבת: 

שהינה זכר ליצ"מ. בחגים, ואפילו יש חג מיוחד – פסח שהינו כולו זכר ליצ"מ. 

בהסתכלות ראשונה על הדברים נראה שהקשר שלנו עם הקב"ה חייב לעבור 

דרך זכירת מאורע זה. מיד נשאלת השאלה מה מקומם של הניסים החדשים 

שמתרחשים לנגד עינינו? האם הקשר שלנו לקב"ה ג"כ מחובר לניסי ההווה או 

שמא נמשיך לציין את העבר מבלי להתייחס להווה.

נראה שתשובה לכך אנחנו מוצאים במסכת ברכות )דף יב:( מחלוקת בן זומא 

וחכמים לגבי מקומה של יצ"מ בימות המשיח:

תניא, אמר להם בן זומא לחכמים: וכי מזכירין יציאת מצרים לימות המשיח? והלא 

כבר נאמר: הנה ימים באים נאם ה' ולא יאמרו עוד חי ה' אשר העלה את בני ישראל 

מארץ מצרים, כי אם חי ה' אשר העלה ואשר הביא את זרע בית ישראל מארץ 

צפונה ומכל הארצות אשר הדחתים שם! - אמרו לו: לא שתעקר יציאת מצרים 

ממקומה, אלא שתהא שעבוד מלכיות עיקר, ויציאת מצרים טפל לו.

לפי בן זומא אין מקום להזכיר כלל את יצ"מ בימות המשיח ואילו לפי חכמים 

יותר. בכל מקרה  יש להזכיר אך לא כמאורע עיקרי אלא טפל לאירוע גדול 

המשיח. בימות  השם  בעבודת  מרכזי  מקום  תופסת  יצ"מ  אין  שניהם  לפי 

תחילה יש לנו לברר מהו המושג הזה ימות משיח? במסכת ברכות )דף לד:( 

מופיעה דעתו של שמואל )גדול אמוראי בבל( שההבדל בין עוה"ז לימות הינו 

שעבוד מלכויות. כלומר במצב בו אין הגויים שולטים על ישראל אלא השלטון 

הוא ביד ישראל. וכך פוסק הרמב"ם במספר מקומות )הלכות מלכים, תעניות, 

תשובה(.. וכן המהר"ל בבואו להגדיר מהי גלות מציין ג' מרכיבים: לא נמצאים 

בא"י, מפוזרים, אין שלטון.

היוצא מן הנ"ל מצב בו עמ"י נמצא תחת שלטון יהודי פירושו גאולה, וימות משיח. 

אם כן יש לנו לברר את מקומה של יצ"מ בימינו, בו חוגגים אנו ע' שנות עצמאות. 

על כך בשבוע הבא. 

דרך אמונה בחרתי
הרב ידידיה ונגרובר הי"ו

גאולת מצרים והגאולה בימינו
הרב שמעון בן שושן הי"ו - ראש בית המדרש הקהילתי בקצרין
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לע"נ אסתר לוגאסי 
בת חנה ז"ל

לע"נ אסתר דגן בת 
זוהרה ז"ל

לע"נ יוסף טויטו בן 
סולטנה ז"ל

לע"נ תמר לוי בת 
רחל ז"ל

לע"נ דוד ברוך קקון 
בן מזל ז"ל

לע"נ עזר ואליאן 
דרמון ז"ל

לע"נ מאיר פרץ בן 
מסעודה ז"ל

לאוזנו של נפוליון הגיעה שמועה שישנה קבוצה של 
חיילים שיוצאים כל לילה לבלות באחד מבתי המרזח 
באזור, נפוליון החליט שהוא חייב לראות במו עיניו 
את המחדל, לבש בגדים פשוטים, התיישב באותו בית 
מרזח וחיכה לבואם של החיילים ואכן בשעה אחת 
בלילה החלו החיילים להיכנס בזה אחר זה ולשתות 
עד כדי שכרות לקראת הבוקר כולם קמו ורצו לכיוון 
הבסיס אבל מרוב שכרות נפלו בדרך ונרדמו אחד 
אחרי השני, נפוליון עקב אחריהם עד שהגיע לחייל 
ונרדם ממש סמוך לבסיס. בבוקר  האחרון שנפל 
נפוליון הגיע לבסיס, הוא פנה לחייל ושאל "היכן 
היית הלילה?"החייל הודה שהם הלכו לבלות, נפוליון 
כעס מאוד וציווה להושיבו בכלא, החייל המסכן פנה 
לנפוליון ואמר "יש לי שאלה אני יודע שכבודו ראה 
שאני הייתי זה הגיע הכי קרוב למחנה לפני שנפלתי 
ולמה בחרת דווקא בי?" ענה לו נפוליון "אתה צודק 
אבל ראיתי שכולם כשנפלו היו עם פניהם למחנה 
ואתה נפלת אמנם קרוב אבל עם הגב למחנה מה 

שמראה לי שאתה לא חושב על המחנה.

בפרשתנו אנו קוראים את עשרת הדברות שהם 
יוצא ממצרים  יסודותיה של היהדות, עם ישראל 
 49 210 שנות גלות, עם ישראל סופרים את  אחרי 
הימים שעד מתן תורה בציפייה דרוכה ומחכים לרגע 
הגדול בהיסטוריה ואז מגיע הרגע ומה אלוקים בוחר 
להגיד להם? "לא תרצח, לא תגנוב, דברים פשוטים 
ולכאורה הייתה אמורה להיות כאן אכזבה, בשביל 
זה היה כל המתח הגדול הזה? אלא שהקב"ה אומר 
לעם ישראל עליכם לדעת שאם אתם רוצים לקיים 
את הדברים המוסריים האלו בצורה אמיתית זה לא 
יכול להשען על ההבנה האנושית אלא זה חייב לבוא 
כהמשך אחד לאנוכי ה' אלוקיך, בלי זה האדם ימצא 
לעצמו הרבה תירוצים לכל מיני מצבים שהרגש שלו 
מוביל אליהם ובפועל השכל יספק לו צידוקים למה זה 
בסדר. הקב"ה אומר לנו כל המוסר שידעתם עד עכשיו 
הוא מוסר אנושי ולכן הוא נתון לשינויים ופרשנויות 
אני רוצה שהמוסר שלכם יהיה מוסר אלוקי שממנו אי 
אפשר לזוז. יהי רצון שנחשוב כל רגע כיצד להתקרב 

לבוראנו ולעשות מצוותיו באמונה. 

סיפור לשבת
לע"נ עמרם פרץ ז"ל

מאה איש. וכן שרי העשרות והחמישים. בעצם זה 

התנהל כך: כנסו את העם בקבוצות של אלף איש 

ובחרו אחד מתוך כל קבוצה. אחר כך כנסו את העם 

בקבוצות של מאה איש ובחרו אחד מתוך כל קבוצה 

וכו'. התוצאה הסופית, שיש כאן ארבעה סוגי אנשים, 

וכל הקודם משובח מחברו באופי וביכולת.

ספר משנה תורה
בספר משנה תורה )דברים א, יג( משה מגלה שכך 

התבצעו הדברים. משה ביקש מהעם: "הבו לכם 

אנשים חכמים ונבונים וידועים לשבטיכם ואשימם 

האנשים  של  שמות  העלו  הציבור  בראשיכם". 

המתאימים לתפקיד ומשה רק אישר את המינוי. 

תחילה בחרו כל אלף איש מתוכם את המעולה ואת 

המוכשר ביותר, לאחר מכן כל מאה איש את המעולה 

מתוכם, וכן הלאה עד לגוף הבוחר הקטן ביותר – שכל 

עשרה בחרו אחד מתוכם.

כך לדורות
כשם שבימי משה היו תחתיו ארבע ערכאות משפט 

זו למעלה מזו, כך היו בדורות אח"כ בימי המדינה 

היהודית, ארבעה סוגים של בתי דין, זה למעלה מזה: 

בית דין של שלושה ישב בכל מקום ומקום, בית דין 

של עשרים ושלושה ישב בכל עיר גדולה, שני בתי 

דינים של עשרים ושלושה ישבו בירושלים – אחד 

על פתח הר הבית ואחד על פתח העזרה, ובית דין 

גדול של שבעים ואחד ישב בלשכת הגזית. וכשם 

שהשופטים הראשונים בישראל נבחרו על ידי העם 

ומתוך העם, כך צריך גם הדיין להיות "מומחה לרבים". 

וכשיש דבר קשה, חברי הדין שלמטה פונים לחברי 

הדין שלמעלה מהם כפי שהיה בימי משה – "כל הדבר 

הגדול יביאו אליך".

אחד מכל שבעה שופט
כך עבדה מערכת המשפט בימי משה. אם נעשה 

שכזו,  במערכת  השופטים  כמות  של  חישוב 

78600 אלף שופטים   – הגיונית  לא  נגיע לכמות 

)600+6000+12000+60000(. לפי זה אחד מכל שבעה 

או שמונה אנשים בישראל היה שופט! רק לחשוב 

על ההוצאות הכרוכות בקיום מערכת שיפוטית שכזו 

כיום, נותן לנו להעריך מה זה המוסד האדיר הזה.

תפקיד השופטים
נראה שבחירי עם האלו לא נתמנו רק בשביל לשפוט 

את העם, אלא הוטל עליהם גם להפיץ תורה בעם. 

המצוות שניתנו למשה הובאו באמצעותם לידיעת 

העם, הם לימדו את העם את תורת האלקים. כך 

מפרש הרמב"ם את הברייתא במסכת עירובין )נד:( 

'כיצד סדר משנה? משה לימד את המצוות לאהרון. 

ולאחר מכן, במעמד אהרון, לבניו. ולאחר מכן במעמד 

ובניו  אהרון  במעמד  ולבסוף,  לזקנים.  שלושתם, 

והזקנים, לכלל הציבור' ואיך זה עבר לכל הציבור? 

על זה אומר הרמב"ם: "וישוטו השרים על כל ישראל 

ללמוד ולהגות עד שידעו בגרסא המצוה ההיא וירגילו 

לקרותה". 'השרים על כל ישראל' הכוונה לפקידי 

החוק שנתמנו כאן בפרשתנו.

נאמן ביתי
מאלפים ביותר הדברים על אודות המוסד הממלכתי 

הראשון הזה שכונן בעם ישראל סמוך למתן תורה. 

משה לא היה מחוקק, ולא ידע לארגן כל זאת עד 

מוסד  היסודות של  ראשית  את  ללמוד  שהוצרך 

ממוסדות המדינה מפי חותנו. משה לא חשב על 

מוסד זה למרות שהיה מתבקש, כיוון שהוא לא בדה 

מליבו חוקים ומשפטים, אלא היה נאמן בית ה', ורק 

את דבר ה' הגיד לעמו. אשרי חלקנו. 

> המשך  "לדרוש אלקים"

תוכנית שבועית בבית המדרש "בית יהודה" - מערת עדולם
שישיחמישירביעישלישישניראשון

19:30
עיונים

 בספר שמואל עם
הרב איתמר לוי הי"ו

שיעור באור החיים 
ומוסר עם הרב עמוס 

בצלאל הי"ו

שיעור באמונה 
עם הרב ידידיה 

ונגרובר הי"ו 
שיעור הלכות שבתשיעור הלכות שבת

10:45 – שיעור בדף 
היומי – מסכת בבא 

בתרא

שבת21:00 - תפילת ערבית

שיעור בגמרא 21:25
מסכת בבא בתרא

שיעור בגמרא מסכת 
בבא בתרא

שיעור בגמרא 
מסכת בבא בתרא

שיעור בגמרא 
מסכת בבא בתרא

מסכת בבא בתרא
שיעור בבן איש חי 
עם המרא דאתרא, 
לאחר תפילת מנחה

22:10-23:1521:00

שיעור בדף היומיעיונים בספר דניאל

טוב שם משמן טוב 
סיפר הרב אבשלום מונייצר, שהגיע אליו מישהו 

להתייעץ איתו לגבי עסקה מסוימת, שהוא חשש 

לגבי אמינותו של האדם שהוא הולך לסגור איתו 

ונורא התלבט.

אמר לו הרב: תדע לך, מי שאתה הולך לסגור איתו הוא 

איש אמת, אדם בעל מידות טובות, שקט וענוותן ושווה 

לעשות איתו עסקים. הוא אמר לרב אם אתה אומר, 

שהוא איש אמת- אני מוכן לסגור איתו את העסקה 

ושווה לי אפילו אם אני אתפשר על המחיר- בשביל 

השם הטוב שלו- שווה לי! ,"טוב שם משמן טוב", יש לך 

שם טוב הרווחת! מי לא רוצה שכן טוב, חבר טוב? אדם 

שעושה רעש ורוצה להראות את הגבורה שלו וחכמה 

שלו- מתרחקים ממנו! זה נשק שאדם פוגע בעצמו, כי 

אדם מדבר ומדבר וכבר לא עושה רושם על אף אחד.

אם ראש הממשלה יגיד, זה לא מהכבוד שלי לשמוע 

לעצת היועצים- גורם לעצמו נזק ומכשולים בהנהגתו... 

אדם חכם יש בו נכונות לקבל מהשני, מוכן להקשיב 

וללמוד מאחרים.

כשאת הולכת לישון תעשי חשבון נפש. כשאת עושה 

חשבונות למה טעיתי, למה נפלתי ומשחזרת את 

הנתונים וחושבת איך להתגבר על היצר הרע שלך. 

אם את משחזרת את היום שעבר עלייך ומתקנת את 

הנתונים לפעם הבאה את זוכה לגדול באישיות שלך 

ומרגישה שהגעת לחיים כדי לתקן ולשמוח בעבודת 

המידות שהשגת.

אדם עושה חשבון מה אני מרוויח ומה אני מפסיד, 

מה הרווחתי היום ומה הפסדתי ושגיתי...

ויראה  יגיע לעולמו  120 שנה, אדם  יום אחד אחרי 

כמה הוא טעה שלא השקיע מספיק במשפחה שלו 

ולא השקיע זמן בילדים שלו... פתאום יגלה איך הוא 

מכר את השבת שלו בשביל שטויות והבלים! מכר 

את קדושת השבת שלו בשביל הערות וכעסים, ואז 

יבין כמה טעות הוא עשה... כמה הוא יכול לחזור בו 

כבר עכשיו. ההסתר גדול מאוד, אך "הבא להיטהר 

מסיעין בידו" - מי שרוצה לפתוח את הלב, מי שרוצה 

לשמוע – בא! יתרו שמע ובא!

פרשת השבוע, "פרשת יתרו", יתרו נותן עצה למשה 

רבנו חתנו, ומשה רבנו שהיה אבי הנביאים, הגיע 

למעלה העליונה ששום בן אנוש לא הגיע אליה. הוא 

למד תורה מפי הגבורה, בכל עת שרצה היה מדבר עם 

אלוקים. למרות הכול הוא האזין לדברי חותנו וקיבל 

אותם. יש פתגם שאומר: "אורח לרגע רואה כל פגע" 

יתרו ראה והבין, שמשה רבינו קיבל על עצמו משימה 

קשה, עול הציבור גזל ממנו זמן, כוח ומאמץ.

יתרו נתן לו עצה להאציל סמכויות, לבחור אנשים טובים 

ומוכשרים ושיהיו הנבחרת שלו, ובמידה והם יתקשו 

יגיעו למשה רבנו. בדבר מסוים ויצטרכו עזרה הם 

נשאלה השאלה: אם משה רבנו לא היה עומד בזה, הרי 

שהיה מחפש בעצמו פתרונות ופונה לה' יתברך... איך 

זה שמקבל מיד את עצתו של יתרו? וכל זה לדורות 

הבאים, ללמד אותנו, כי "טובים השניים מן האחד". תהי 

פתוחה לקבל עצה, תהי פתוחה להיעזר ולהשתמש 

בעצת האנשים שהם בעלי ניסיון, בעלי כישרון, חכמה...

אל תתנשאי, גם אם את בעלת ניסיון בעצמך ובעלת 

החכמה  תהי  כשתלמדי מאחרים  וחכמה,  כישרון 

הגדולה מכולם. ולא זה, שאומר שהוא יודע הכול...

שבת שלום ומבורך! 

אשת חיל
הגב' אסנת יעקב

ברכות )המשך(:
אף היודע הברכות ודיניהם, לפעמים יסתפק בברכות 
ספקות כהנה וכהנה, על הכל צריך זהירות וזריזות 
למשוך ידו או לעשות באופן המועיל כדי שלא להכנס 
בספק נהנה מהעולם הזה בלא ברכה ח"ו, וכל ירא 
שמים יצא ידי חובת כל הפוסקים בדברים התלויים 
במחלוקת וטוהר ידיים יוסיף אומץ שלא יבוא לידי 
ויציב ציונים לזכור ולברך בפרט  שכחה המצויה, 
בברכה אחרונה ממים ששותים לפני קפה, ובברכת 
וכזה נאמר: "אשרי איש  וכד', ועל כזה  אשר יצר 

שישמע למצוותיך ותורתך ודברך ישים על ליבו".

רבים מעמי הארץ שסוברים שמברכים אבל  יש 
ברכתם פסולה מחמת שמדלגים כמה תיבות ואותיות, 
ושתים רעות עושים שנהנים בלא ברכה ומזכירים שם 
ה' לבטלה! וזה פרי המהירות אשר היא רעה חולה, 
שאפילו שיאמר הברכה כולה, כדי ביזיון וקצף לברך 
למלך הכבוד ברכה חטופה, אין זה מברך אלא מנאץ! 
אשרי איש ירא את ה', יקבל עליו בכל תוקף וישתדל 
ברוב עוז ותעצומות לברך כל ברכותיו בקול רם, אות 

באות תיבה בתיבה ברעותא ובחדותא דלבא. 

שים לב, יש לחלק את ברכות הנהנין לשלושה: "ברוך 
אתה ה', אלוקינו מלך העולם, שהכל נהיה בדברו". כמו 
כן, יש להפריד מעט בדיבור בין צמד המילים "ברוך-
אתה" ו-"מלך-העולם" על מנת שלא תיעלם האות 
הגרונית, כלומר, ללא הפרדת הדיבור יוצא שכך אומרים 

"בָרּוּכַתָּה" )ה-א' נעלמה(, "מֶלֶכַעוֹלָם" )ה-ה' נעלמה(. 

חודש שבט
אנחנו נמצאים בחודש שבט, בשיא ימי השובבי"ם, 

נעצור קצת מהלימוד הקבוע בשביל להבין איזה תיקון 

אנחנו נדרשים לעשות בחודש הזה. 

מזלו של חודש שבט, עפ"י ספר יצירה הוא דלי. הדלי 

הוא בעיקר כלי קיבול. האדם בחודש שבט, צריך 

ללמוד כיצד הוא מקבל. ובכלל, כל ימי השובבי"ם, הם 

ימי תיקון התאוות, כלומר תיקון דרך הקבלה שלנו. 

ונסביר את הדברים: כל אדם חייב לקבל, הוא מקבל 

וכו'. השאלה  לימוד רוחני, מקבל מים, מזון, אוויר 

הגדולה היא כיצד מקבלים? אם אדם מקבל, רק 

בשביל ההנאה הפרטית שלו, אז התאווה שלו מושלת 

בו. אנחנו צריכים לדעת לקבל )לאכול, לשתות, לנשום, 

ללמוד..(, אבל לכוון את כל זה למטרה גדולה – 

לעבודת ה' יתברך. 

כך, נתקן את ה"דלי" שלנו, ונהיה ראויים באמת לקבל 

את השפע מאת הבורא יתברך. 

פינת המוסר
ר' אלעד אליהו

אורות התשובה
הרב עדיאל כהן

מתן תורה 

אמר רבי מאיר: בשעה שעמדו ישראל לפני הר סיני 

לקבל התורה, אמר להם הקב"ה: אני נותן לכם תורתי, 

הביאו לי ערבים טובים שתשמרוה ואתננה לכם.

אמרו: אבותינו - אברהם, יצחק, ויעקב.

אמר להם הקב"ה: אבותיכם יש לי עליהם טענות.

אמרו לפניו: ריבונו של עולם, נביאינו ערבין לנו.

אמר להם: יש לי עליהם טענות. 

אמרו: בנינו ערבים לנו.

אמר להם הקב"ה: הא ודאי ערבים טובים! על ידיהם 

אתננה לכם. 

ילדים יקרים! הקב"ה רוצה לתת את התורה לעם 

ישראל אבל הוא מבקש ערבים טובים והילדים הם 

הערבים הטובים כיון שהבל פיהם הוא ללא חטא. 

וכפי שדוד המלך כתב בתהילים "מִפִּי עוֹלְלִים וְיֹנְקִים 

יִסַּדְתָּ עֹז לְמַעַן צוֹרְרֶיךָ לְהַשְׁבִּית אוֹיֵב וּמִתְנַקֵּם" ואין 

עוז אלא תורה, שנאמר: "ה' עֹז לְעַמּוֹ יִתֵּן ה' יְבָרֵךְ אֶת 

עַמּוֹ בַשָּׁלום". 

חידודון: אחד משמות יתרו שמראה על 
אהבתו לתורה?

 את התשובות ניתן לשלוח עד יום שני למספר:
052-4833248

פינת הילדים
יוסי אלימלך

תודה לרפאל דהן ועודד קדוש על תרומת הפרסים 
לעלון, ה' ישלח לכם פרנסה טובה ובשפע.

הזוכה בחידודון: נסיה טוהר קבסה

יעלי  סינגר,  יעקב  בניה  זכו:  פחית  בכרטיסי 
אבוטבול, אורי ניסים מלכה, רחלה בן אשר

ילדים יקרים  שבת שלום!

שבת מקור הברכה
הרב הראל יעקב

כותב ה"שפת אמת" בשם הזוהר שהשבת היא כלל כל 

התורה, ומפרש כוונת הזוהר שקבלת התורה ועשרת 

הדיברות זהו קיום כל העולם כולו. כמו שלימדונו 

חז"ל שכתוב "יוֹם הַשִּׁשִּׁי" הששי בה' הידיעה כלומר 

שהתנה הקב"ה עם כל הבריאה )שמיים וארץ( שאם 

עם ישראל מקבלים את התורה ימשיך לקיימם ואם 

ח"ו לא, יחזירם לתוהו ובוהו. ואם כך חיות העולם 

מותנה בקבלת התורה ועשרת הדיברות. ובדוגמאת 

בריאת העולם כך האדם, שמלידה קיים בו רק יצר 

הרע שכתוב "לַפֶּתַח חַטָּאת רֹבֵץ" ולאחר מכן נולד בו 

יצר הטוב, כך העולם נברא תוהו ובוהו ולאחר מכן 

קבלת התורה, ואז נתגלה בעולם החיות האמיתית 

שנובעת מן התורה וכמו שדרשו חז"ל את המילה 

וזה  – בשביל התורה שנקראת ראשית.  בראשית 

הכוונה תורת ה' משיבת נפש, שבעת קבלת התורה 

ועשרת הדיברות פרחה נשמתם של ישראל ובכח 

התורה חזרה אליהם, שמכח התורה נובעת החיות גם 

לנשמות עם ישראל. וכח התורה היא העצה להתלבש 

חיות השם יתברך בתוך המעשים הגשמיים, שבתוך 

המעשים הגשמיים האדם מגלה חיות כאשר עושה 

אותם בדרך התורה, כגון שאוכל ומברך תחילה וכו'. 

וכך האדם מתקרב ומתדבק בהשם יתברך בעולם 

הזה, וזהו משיבת נפש שהנפש שבה להיות מחובר 

וזו היא השבת  להשם יתברך שהוא מקור החיות. 

שכתוב בה וינפש שיש בה את הכח לעלות את כל 

נפשות עם ישראל ויש להשם יתברך נחת רוח מעם 

ישראל, וממילא מתחדשת החיות לנפש שלנו. וכידוע 

שמשבת נמשכת חיות לכל ימות השבוע. ולכן כח 

השבת הינו עצום ורב עד כי לימוד התורה שבשבת 

הינו פי אלף ויותר מכיוון שהשבת מקור החיות. ומכאן 

מובנים דברי רבינו בחיי שמסביר שנסמכה פרשת יתרו 

לפרשת העמלק מכיוון שהינם שני קצוות, שהעמלק 

בחר להדבק בשיא הטומאה, ואילו יתרו בחר להדבק 

בהשם יתברך,.וכשהגיע יתרו לדבקות בבורא יתברך 

נעשה בשרו חידודים, היינו שגם חלקו הגשמי, הבשר 

שלו, קבל חיות מהשם יתברך מכח התורה, ולכן נעשה 

חידודים. ומובן מדוע אמר הקב"ה הלוואי ואתי עזבו 

ובתורתי דבקו כי ממילא שהדבקות בתורה הקדושה 

הינה הדבקות בקב"ה, לכן כל בר דעת צריך להבין 

את כח התורה שהיא החיות שלנו ושל העולם כולו 

ולא הבלי העולם הזה, וצריך להתדבק בתורה בכדי 

לזכות לחיות, ובמיוחד ביום השבת שהיא מקור החיות.

יהי רצון שנזכה להתדבק בתורה הקודשה ובבורא 

ונזכה לגאולה שלמה ולביאת משיח צידקנו  עולם, 

ולבנין בית מקדשנו בבאכי"ר, שבת שלום ומבורך. 

לע"נ חנניה בוהדנה 
בר חנה ז"ל

לע"נ סרח יחזקאל 
בת חביבה ז"ל

לע"נ יחיאל עורקבי 
בן חממה ז"ל

לע"נ שלום שלמה 
ונעמי )לבנה( כהן ז"ל

לע"נ דורית עמוס בת 
מרים ז"ל

עדכוני שיעורים, כולל "בית יהודה" – "מערת עדולם":

ביום ראשון, בין השעות 19:30 ל-21:00 סיימנו ספר שמואל א' ומתחילים בלימוד ספר שמואל ב'.

ביום שלישי, בין השעות 19:30 ל-21:00 התחלנו לימוד חדש באמונה, בספר דעת תבונות ובספר שמונה פרקים לרמב"ם.

ביום חמישי, בין השעות 22:10 ל-23:15 אנו לומדים כתובים, לקראת סיום ספר דניאל ותחילת ספר עזרא – תחילת ימי 

בית שני. הנכם מוזמנים!


